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Sestry a bratří, lid Boží řeší odedávna jednu zásadní otázku: otázku vztahu 
ke svému okolí. Je to otázka stejně žhavá dnes, jako byla v dobách, kdy 
starozákonní Izrael bojoval s faraónem, táhnul pouští, obsazoval zaslíbenou 
zemi, a posléze ji zase ztratil. 
Má se vyvolený národ Hospodinův, potažmo dnes církev Kristova 
kamarádit s lidmi, kteří žijí okolo, nebo se jim má vyhýbat a stranit se jich? 
Izraelci zažili velmi těžké časy – nejdříve hroznou válku a obležení 
Jeruzaléma, se vším, co to přináší; pak prohru a likvidaci potencionálních 
vůdců (královská rodina atd.), zesměšnění krále a odsun celé elity národa 
(velmožů, kněží, řemeslníků) do vzdáleného Babylóna. 
Nejdříve byli v těžké depresi – že je Pán Bůh opustil; pak přišlo zoufalé 
poznání – že si za to můžou sami, když opustili Hospodina; pak se objevili 
proroci, kteří jim slibovali, že dva roky pokání jsou dostatečné, že Hospodin 
je v zajetí nenechá a znovu je zavede zpátky do jejich země zaslíbené… 
Proroci slibují brzkou nápravu, vzhledem k tomu, že se Izrael v ohrožení 
semknul kolem své věrouky, kolem Slova Božího, zůstával oddělený od 
svého okolí, naježený vůči svým přemožitelům. Proroci slibují, že Hospodin 
se slituje a vrátí je zpátky. Snad dokonce došlo k nějaké vzpouře na dvoře 
babylonském. 
Jeremjáš to ovšem vidí úplně jinak. Podle poznání, které mu dal Hospodin, 
píše přesídlencům svou epištolu, ve které je sráží k zemi v jejich rozletu. 
Vybalte si kufry, ještě se dlouho nikam nepojede. 
Ne dva roky, ale sedmdesát let!!! Tak to říká Pán Bůh. 
To je více než na poušti po vyjití z Egypta! To je více než jedna generace! 
Hospodin chce mít jistotu, že celá generace zmizí, než se Jeho lid vrátí 
domů! Nebo ještě přesněji: Hospodin chce, aby se domů vrátila až generace, 
která má svůj domov úplně někde jinde! 
Je to trest pro přesídlence? Nebo co to vlastně je? 
Myslím, že trest to není. Trestem bylo už vysídlení. Ti vyhnanci pochopili 
dost brzo svou vinu a činili pokání. Dvouleté pokání stačí, aby bylo jasné, 
je-li myšleno vážně nebo ne. 
Myslím, že Pán Bůh chtěl víc – a to hned dvě mouchy jednou ranou: 



1. Izraelci se mají něco naučit. Pokání stačí krátké, ale školení musí být 
pořádné. Izraelci se mají naučit – žít mezi druhými lidmi ne už jako jejich 
likvidátoři, ale ani jako jejich otroci. Mají se stát jejich učiteli a vůdci (např. 
podle Zachariáše 8,23: Toto praví Hospodin zástupů: V oněch dnech se 
chopí deset mužů z pronárodů všech jazyků pevně cípu roucha jednoho 
Judejce a řeknou: ‚Půjdeme s vámi. Slyšeli jsme, že s vámi je Bůh.). Izrael 
má přestat být národem uzavřeným do sebe a do svých komplikovaných 
zásad, má se otevřít ostatním – žít s nimi v tom, co je těší a trápí a do toho 
vnášet svoji jedinečnost. Mají si stavět domy a ženit se a vdávat a mísit se 
s nimi. 
Tak jako ta sůl země, město na hoře nebo světlo na stojánku… 
2. Izraelci mají být nositeli pokoje pro své okolí. Ne zdrojem neustálých 
rozbrojů a hádek, ne neustále být nabroušení proti něčemu či někomu; mají 
přinášet pokoj a naději. 
Jeremiáš píše: usilujte o jejich pokoj! Staňte se pro ně solí a světlem… 
Šálóm, to je ten dokonalý pokoj Boží, ten má Izrael (a potažmo i církev) 
roznášet svému okolí. 
A to ne vnucováním či přemlouváním: všimněte si, že nemají za úkol stavět 
chrám Boží, ale domy. Mají svým životem proměňovat svět – svým 
přístupem k práci, obchodu, rodině, vztahům, přírodě, atd… 
Sestry a bratří, v tomto bych viděl Jeremjášovu výzvu pro nás všechny: Pán 
Bůh nechce, abychom se štítili svého okolí, abychom se oddělovali a 
vytvářeli církevní ghetto. Hospodin nás postavil mezi lidi, jejichž život 
můžeme obohacovat pokojem – pokojem, který nám přinesl Pán Ježíš 
Kristus, pokojem, který nikdo nemůže vzít. 
Stačí žít s Bohem, a budeme solí, která náš svět učiní chutnějším, a světlem, 
které ostatním pomůže nezabloudit a nezakopnout na cestě. 
 
Pane Ježíši, 
Děkujeme Ti, že nám svěřuješ ten úkol 
A to privilegium – být solí a světlem 
Být svědectvím o Tobě a Tvé lásce v tomto světě. 
Prosíme, abychom jako koření nevyčpěli 
A světlo neschovávali pod kyblík strachu nebo studu. 
Ať všichni kolem nás můžou spatřit Tvou dobrotu 
A oslavit Tě celým svým srdcem a celým svým životem. 
AMEN! 
	


